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DEN NORSKE KIRKE 
Arendal kirkelige fellesråd 

 

 
Møteprotokoll 

for 

Arendal kirkelige fellesråd 
 
 

Tid: 05.06.2024 kl. 18:00 
Sted: Stoaveien 14,  

_________________________________________________________________________ 
Fremmøtte:  
Hans Andreas Hansen Medlem 
Tom Tjensvold Knutsen Medlem 
Tone Jørgensen Dahlsveen Medlem 
Kristen Bjormyr Medlem 
Elisabeth Lilleholt Medlem 
Torgeir Fossestøl Medlem 
Jorunn Raddum Biskopens representant 
Steinar Ostermann Kommunal representant 
Bjørg Løhaugen Kirkeverge 
Arnold Lundvall Sekretær 
 
Forfall: 

 
Saker behandlet på møtet: 
 

Saksnr Tittel Arkivkode U. off. § Saksbehandler 

14/2024 INNKALLING OG SAKSLISTE 
05.06.2024 

012.1  Bjørg Løhaugen  

15/2024 MØTEPROTOKOLL 17.04.2024 012.2  Bjørg Løhaugen  

16/2024 IKT- TJENESTER, STRATEGI OG 
PRINSIPPER FOR 
FELLESRÅDETS 
TJENESTEYTING TIL 
MENIGHETENE 

041.0  Bjørg Løhaugen  

17/2024 REVISJONSBERETNING 2023 - 
ARENDAL KIRKELIGE 
FELLESRÅD 

134.0  Arnold Lundvall  

18/2024 TERTIALRAPPORT 2024 - 
ARENDAL KIRKELIGE 
FELLESRÅD 

112.0  Arnold Lundvall  

19/2024 REPARASJON AV PUSS PÅ 
FASADER BARBU KIRKE - 
FINASIERING 

411.0  Bjørg Løhaugen  

20/2024 OVERTAKELSE AV 
GRAVMINNE - ØYESTAD 
KIRKEGÅRD 

511.0  Bjørg Løhaugen  

21/2024 FORBUD MOT GRAVLYS I 501.0  Bjørg Løhaugen  
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PLAST MED METALLOKK 

22/2024 SØKNAD OM TILSKUDD TIL 
SOMMERÅPEN KIRKE - 
TREFOLDIGHETSKIRKEN 

041.0  Bjørg Løhaugen  

23/2024 FULLMAKTER I FERIETIDEN 
2024 - DELEGASJON 

012.2  Arnold Lundvall  

24/2024 REFERATSAKER 05.06.2024 012.8  Bjørg Løhaugen  

25/2024 ORGANISERING - ARENDAL 
KIRKELIGE FELLESRÅD 

011.0  Bjørg Løhaugen  

     

 
  

06.06.2024 
 
Underskrifter: 
Vi bekrefter med våre underskrifter at møtebokens blader, som vi har signert, er ført i samsvar med det som ble bestemt på møtet. 
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Arendal kirkelige fellesråd 
 

2024/14  INNKALLING OG SAKSLISTE 05.06.2024 
 

UTREDNING 
Innkalling og saksliste for møte i Arendal kirkelige fellesråd 05.06.2024 legges frem  
for godkjenning. 
 

Tilleggssaker meldes her. 
 
INNSTILLING 

Arendal kirkelige fellesråd godkjenner innkalling og saksliste for fellesrådets møte 05.06.2024. 
 

MØTEBEHANDLING 
Kirkevergen la i møtet frem følgende tilleggssak: Organisering - Arendal kirkelige fellesråd. 
 
Innstilling: Enstemmig vedtatt. 
Tilleggssak: Enstemmig vedtatt 
 

VEDTAK 

Arendal kirkelige fellesråd godkjenner innkalling og saksliste med fremlagt tilleggssak for fellesrådets 
møte 05.06.2024. 
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2024/15  MØTEPROTOKOLL 17.04.2024 
 

UTREDNING 
Vedlegg:  
Forslag til møteprotokoll er sendt ut tidligere 
 
Møteprotokoll fra Arendal kirkelige fellesråd 17.04.2024 legges frem for godkjenning. 
 
INNSTILLING 

Arendal kirkelige fellesråd godkjenner møteprotokoll for fellesrådets møte 17.04.2024. 
 

 

MØTEBEHANDLING 
Enstemmig vedtatt. 
 

VEDTAK 

Arendal kirkelige fellesråd godkjenner møteprotokoll for fellesrådets møte 17.04.2024.  
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2024/16  IKT- TJENESTER, STRATEGI OG PRINSIPPER FOR 
FELLESRÅDETS TJENESTEYTING TIL MENIGHETENE 
 

UTREDNING 
Sammendrag 

For å ivareta både forvalting av personal, økonomi, tjenesteyting, informasjonsdeling og sikre god 

kvalitet på arbeidet vi leverer har vi behov for ulike digitale verktøy og løsninger. I dag har fellesrådet 

IKT Agder som betjener oss med support for drift av nett og system. Dette som en del av 

tjenesteytingsavtalen med Arendal kommune, hvor vi også får programvare for ivaretakelse av 

personal og økonomi.  

Nye digitale løsninger utarbeides kontinuerlig, og fellesrådet står overfor en endring når det gjelder 

informasjon til innbyggerne om gravplassforvaltningen. Ny plattform levert av KA vil bli tatt i bruk i 

sommer, og være en livssynsfleksibel løsning, fristilt fra fellesrådets nettside. 

Menighetene er ulike i hvordan de ønsker å profilere arbeidet sitt, og det er også varierende hvilke 

plattformer som benyttes til dette. Videre vil noen ha frivillige med stor grad av interesse og ønske om 

å bidra på området, mens det hos andre vil være aktuelt å be menighetens sekretær om å bistå.  

Fellesrådets ansvar er å bidra med elektroniske verktøy som gir menigheten rom for å løse sine 

oppgaver. Videre et personale som kan forvalte verktøyene.  

Bakgrunn 

Fellesrådet ba i møte 17. april om en redegjørelse for digitale tjenester og bruk av sekretærressurs.  

Arendal kirkelige fellesråd bruker ulike fagsystemer og IKT løsninger i arbeidet.  

 AGRANDO er leverandør av nettsiden til fellesrådet og til menighetene 

Arendal kirkelige fellesråd (kirken.no) 
 Kirkedata leverer de to programmene «Kardinal» og «Gravlund». Førstnevnte er et program som 

benyttes til det meste av forvaltning som utføres av menighetsskretærer og i fellesrådets 

administrative arbeid. Gravlund brukes i hovedsak av ansatte som forvalter gravplassarbeidet og 

tildeler gravplass.  

 Gjennom Arendal kommunes tjenesteytingsavtale, har fellesrådet tilgang til HR portalen som 

Arendal kommune benytter. Her skjer alt av personal og økonomiforvaltningen. 

Andre systemer som Facebook, Snapchat, Instagram eller tilsvarende, er ikke systemer som inngår i 

fellesrådets portefølje og forvaltning. Bruk av disse skjer i all hovedsak på initiativ fra 

menighetsrådene og både brukes og forvaltes ulikt i de ulike sognene.  

Når det gjelder gravplassforvaltningen jobber vår hovedorganisasjon KA i disse dager med en digital 

løsning for informasjonsforvaltning om dette. Denne lanseres som en felles nasjonal plattform, og har 

som mål å være livssynsfleksibel og fristilt fra Den Norske Kirke. Nettsiden heter 

«Gravplassmyndigheten i Norge».  Gravplassmyndighetene 

Trolig vil nettsiden lanseres i juni og være tilgjengelig for alle kommuner i Norge. Fellesrådene er 

oppfordret av KA til å ta nettsidene i bruk, og å lage et tydelig skille mellom gravplassforvaltningen og 

Kirkens menighetsbyggende arbeide.  

Fellesrådet i Arendal har satt i gang arbeidet med å gjøre seg kjent med mulighetene og skille ut 

gravplassforvaltningen fra eksisterende nettsider. Nettsidene er lagt opp til en del felles informasjon 

om regelverk og muligheter som gjelder for hele landet, mens det blir mulig å velge å fylle ut med 

kommunalt tilpasset informasjon om lokale forhold.  

https://www.arendal.kirken.no/
https://www.gravplass.no/
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Generelt er fellesrådets rolle og ansvar å bistå med at det er verktøy tilgjengelige i menighetene for å 

utføre de oppgavene som fellesrådet skal bistå med.  

Når det gjelder bruken av de ulike digitale verktøyene vil dette variere ut ifra tradisjon, kunnskap og 

hva menighetsrådene ønsker å prioritere.  

Hvilke tjenester som menighetsrådene ønsker at en sekretær skal bistå med, er ulik. I 

utlysningsteksten til nylig tilsatt sekretær var følgende beskrevet om arbeidsoppgaver og om ønskede 

kvalifikasjoner.  

Hovedoppgaver: 

 Sekretariat for menighetsrådet  

 Budsjett- og regnskapsarbeid for menighetsrådet 

 Post-, journal- og arkivtjeneste for menighetsrådet 

 Ansvar for sentrale oppgaver i driften av menigheten  

 Samarbeid med ansatte i staben og frivillige i menigheten 

 

Det kreves følgende kvalifikasjoner: 

 Utdanning innen administrasjon/økonomi, relevant erfaring kan eventuelt kompensere for manglende 
utdanning 

 Gode datakunnskaper og kjennskap til bruk av sosiale medier 

 God skriftlig og muntlig formuleringsevne 

 Evne til selvstendighet og samarbeid 

 Kjennskap til Den norske kirkes virksomhet og organisering 

 Personlig egnethet 
 

Som det fremgår er det ikke forventet at en sekretær skal ha særlige ferdigheter innen digital 

kommunikasjon, nyhetsformidling eller tilsvarende.  

Vurdering 

IKT og bruk av ulike verktøy utvikles forløpende. Det samme med mulighetene. 

Hva en nettside skal brukes til og hva som skal formidles, vil det ofte være ulike syn på.  

Flere organisasjoner har de senere år gått bort ifra nettsider som både gir informasjon om 

organisasjonen, og som samtidig er en nyhetsformidler. Et eksempel er Arendal kommune sin 

nettside, som i hovedsak har til hensikt å gi innbyggerne informasjon om tjenesteyting og hvordan 

innbyggere skal benytte seg av kommunes tjenester. Arendal kommune 

Nyheter formidles i andre kanaler. 

Et sentralt spørsmål både for fellesrådet, for staben i menigheten og for det enkelte menighetsråd er 

hvor vi ønsker å presentere oss digitalt. Hva vil vi profilere, og hvordan?  

I en menighet og i en stab vil man ha ulike ressurser, både nettsidene betalt av fellesrådet og 

ressursen som menighetssekretær og de øvrige ansatte utgjør. Men der er også frivillige med særlige 

interesser og ferdigheter, og som nevnt over, ulike kanaler og plattformer ut over de som distribueres 

fra fellesrådet.  

Det er i dag ingen øremerket ressurs av menighetssekretærens stilling som er satt av til denne typen 

arbeid. Som det fremgår av stillingsannonsen en det en forventing om at man har .. Gode 
datakunnskaper og kjennskap til bruk av sosiale medier».  
 
Verden blir mer og mer digital og det er viktig at våre brukere kan finne god og oppdatert informasjon 
om våre tjenester på internett. Det er også viktig at vår dialog med innbyggerne oppleves enkel, hvis 
det skal søkes om en tjeneste fra oss.  
 

https://www.arendal.kommune.no/
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Fellesrådet jobber fortløpende med å oppdatere fagsystemer og vurdere hva som gir oss beste 

muligheter for både brukerfunksjonalitet og for å betjene våre brukere.  

Vi vurderer at det som våre brukere først og fremst vil ha behov for er oppdatert og riktig informasjon 

om organisasjonen, hvilke tjenester vi leverer og hvordan man kan komme i kontakt med oss eller 

søke om tjenester.  

Hvilken profil en menighet vil ha og hvilke kanaler som det skal publiseres i, vil være viktige 

diskusjoner som bør tas med jevnlige mellomrom.  

 
INNSTILLING 

Arendal kirkelige fellesråd tar saken til orientering. 
 

MØTEBEHANDLING 
Enstemmig vedtatt. 
 

VEDTAK 

Arendal kirkelige fellesråd tar saken til orientering.  
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2024/17  REVISJONSBERETNING 2023 - ARENDAL KIRKELIGE 
FELLESRÅD 
 

UTREDNING 
Vedlegg: 

-Revisjonsberetning: Årsregnskap 2023 Arendal kirkelige fellesråd, datert den 30.04.2024. 

 

Fellesrådet behandlet i sitt møte onsdag 28.02.2024 årsmelding og årsregnskap for 2023. 

Fellesrådet gjorde i FRSak 2024/3 enstemmig vedtak om godkjenning av årsregnskap 2023, datert 

22.02.2024, og årsmelding 2023, datert 22.02.2024. 

Fra Arendal Revisjonsdistrikt IKS foreligger nå revisors beretning for året, datert den 30.04.2024. 

Det framgår av beretningen at driften viser kr. 0 etter bruk og avsetninger til fond i henhold til 

fellesrådets vedtak. 

Revisjonen uttaler som sin konklusjon at årsregnskapet er avgitt i samsvar med lov og forskrifter og 

gir i det alt vesentlige en dekkende framstilling av den finansielle stillingen til Arendal kirkelige 

fellesråd per 31. desember 2023, og at resultatet for regnskapsåret er i samsvar med lov, forskrift og 

god kommunal regnskapsskikk i Norge. 

Revisjonen uttaler videre at de disposisjoner som ligger til grunn for regnskapet er i samsvar med 

budsjettvedtak, at opplysningene i årsberetningen om årsregnskapet er konsistente med 

årsregnskapet og i samsvar med lov og forskrifter og at fellesrådet med dette har oppfylt sin plikt til å 

sørge for ordentlig og oversiktlig registrering og dokumentasjon av fellesrådets 

regnskapsopplysninger i samsvar med lov og god kommunal regnskapsskikk  

i Norge. 

 

INNSTILLING 

Arendal kirkelige fellesråd tar den fremlagte revisjonsberetning for 2023,  
datert 30.04.2024, til orientering. 
 

MØTEBEHANDLING 
Enstemmig vedtatt.  
 

VEDTAK 

Arendal kirkelige fellesråd tar den fremlagte revisjonsberetning for 2023,  
datert 30.04.2024, til orientering. 
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2024/18  TERTIALRAPPORT 2024 - ARENDAL KIRKELIGE FELLESRÅD 
 

UTREDNING 
Vedlegg: 

- Utdrag av driftsregnskap 2024, 1.tertial 

Vedlagte utdrag av driftsregnskapet for 1. tertial 2024 viser sum utgifter og sum inntekter fordelt  

på de enkelte hovedposter. 

Samlede inntekter for perioden utgjør kr.20.774.121 (ca 48 % av årsbudsjettet) og inkluderer  

første del av kommunes rammetilskudd på kr.14.419.000. Totalt rammetilskudd for året er 

kr.28.319.000. Inntekter fra festeavgift, salg av gravstell og arbeid på kirkegårdene er så  

langt regnskapsført med i overkant av kr.1. 300 000. Den tidligere ordningen med avsetning til 

gravstellsfond er erstattet av salg av gravstell for en periode på inntil fem år, i henhold til  

fellesrådets tidligere vedtak.  

 

Refusjoner er ført med kr. 1.620.444 og inkluderer forskutterte lønnsutgifter for statlig- og 

menighetsfinansierte stillinger, varig tilrettelagt lønnstilskudd, sykepenger og foreldrepenger  

for perioden. Sentral lønnsrefusjon gis nå for hele året samlet, ikke for hvert halvår som  

tidligere. 

Det statlige trosopplæringstilskuddet utgjør for 2024 kr. 2.908.000, og er en liten økning i  

forhold til fjoråret.  

Samlede utgifter beløper seg til kr. 17.224.990 og utgjør om lag 40% av årsbudsjettet på  

kr. 43.363.000. Forbruket i perioden ligger litt over i forhold til et jevnt månedlig forbruk  

gjennom året og må bl.a. sees i sammenheng med at en del større utgifter (forsikringer, 

medlemsavgifter osv.) føres tidlig i året. Utbetaling av feriepenger i juni er avsatt i balansen og 

belastes ikke driftsregnskapet. 

Lønnsutgifter med sosiale kostnader beløper seg så langt til kr. 11.826.234 (36% av årsbudsjettet), 

inkludert en lønnsavsetning på kr. 800.000 med tanke på årets lønnsoppgjør. Avsetningen er i 

hovedsak finansiert ved bruk av driftsfond. Det forventes imidlertid en lønnsvekst med en 

kostnadsramme vesentlig utover dette, og lønnsoppgjøret vil kunne medføre en utfordring for 

driftsøkonomien samlet sett for året. Noe som blant annet må sees i sammenheng med at det dette 

året ikke gis kompensasjon før lønnsoppgjøret i driftsrammen fra Arendal kommune.  

Utgifter til vikarlønn og innleid ekstrahjelp viser et forbruk om lag på nivå med fjoråret. Det er videre 

benyttet ekstern kompetanse finansiert over driften i forbindelse med gjennomføringen av 

enkeltprosjekter.  

Energiforbruket for perioden viser en samlet utgift på noe over kr. 975.000 av en forventet årskostnad 

på i overkant av kr. 1.800.000. 

Som tabellen viser er det særlig "Kjøp som inngår i tjenesteproduksjon" som trekker opp forbruket i 1. 

tertial, men totaloversikten viser likevel at det skal være mulig å komme i balanse i løpet av resten av 

året. Situasjonen vurderes slik at det ikke på det nåværende tidspunkt er behov for reguleringer 

innenfor vedtatt driftsbudsjett.  
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Regnskapsrapport – AKF drift pr. 1. tertial 2024 

 

Konto  Art    Regnskap     Budsjett 2024   % 

3.0*  Lønn   11 826 234   32 987 000  36  

3.1*  Varer og tj.     3 193 964     5 622 000  57  

3.2*  «     1 113 404     3 290 000  46  

3.3*  Refusjoner       101 464        100 000     

3.4*  Tilskudd/gaver       989 925      1 364 000  73  

3.5*  Finansutgifter     

3.6*  Salg/egenbet./avg.     1 318 862     6 285 000  22  

3.7*  Refusjoner     1 620 444     5 679 000  29  

3.8*  Tilskudd/gaver   17 496 160   30 099 000  58  

3.9*  Finansinntekter        338 654      1 300 000  26  

 

INNSTILLING 

Arendal kirkelige fellesråd tar den fremlagte økonomirapport for 1. tertial 2024 til orientering.  
 

MØTEBEHANDLING 
Enstemmig vedtatt. 
 

VEDTAK 

Arendal kirkelige fellesråd tar den fremlagte økonomirapport for 1. tertial 2024 til orientering.  
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2024/19  REPARASJON AV PUSS PÅ FASADER BARBU KIRKE - 
FINASIERING 
 

UTREDNING 
Det er den siste tiden registrert nedfall av puss fra fasadene på Barbu kirke. Det er åpne arealer for 

adkomst rundt hele kirken, og nedfall fra fasadene utgjør derfor en fare for skader på mennesker og 

materiell.  Problemer med puss som løsner fra teglfasadene har vært registrert over relativt lang tid, 

og det har også tidligere blitt utført reparasjoner.  

I investeringsbudsjettet for 2024 - 27 er det for Barbu kirke anført at «Barbu kirke trenger nå 

betydelige utbedringstiltak både utvendig og innvendig. Utvendig puss på vegger viser betydelige 

svakheter ved at den på mange steder løsner fra teglveggen innenfor. Partiene med løs puss blir 

både flere og større, og krever utbedring.» Det er avsatt en post i budsjettet for 2024 på kr. 50.000 for 

å gjennomføre en tilstandsanalyse av fasadene, og videre tatt inn 1.000.000 kroner i 2025 og 150.000 

i 2026 for utbedring.  

Det viser seg nå at behovet for en del umiddelbare reparasjoner er nødvendig, og noe arbeid er av 

sikkerhetshensyn allerede satt i gang. Omfanget er så langt ikke endelig avklart, og det kan derfor 

ikke gis noe sikkert estimat for hva nødvendig utbedring i inneværende år vil koste. 

Behovet for nødvendig finansiering i 2024 foreslås løst ved å omdisponere midler avsatt til utvendig 

rehabilitering av Bjorbekk kirke. Første trinn i arbeidet med Bjorbekk kirke omfatter planlagt utbedring 

av yttervegg mot sør-øst inkludert utskifting av vinduer. Det er søkt om tillatelse til å gjennomføre 

disse arbeidene, men en endelig godkjenning er mottatt så vidt langt ut i året, at det ikke anbefales å 

sette tiltaket i gang i år. Det er behov for tid til innhenting av tilbud på vinduer, krav til anskaffelse av 

spesielle materialer, produksjon av nye panelbord osv. Arbeidene på stedet vil derfor ikke kunne 

settes i gang før utpå høsten 2024. Ettersom hele ytterveggen skal åpnes, og vinduer skiftes, vil en 

gjennomføring i tidsrommet oktober – desember ikke være gunstig. Tiltaket foreslås derfor utsatt til 

våren 2025. 

Hvor mye av avsetningen på 1,3 mill. til Bjorbekk det vil bli behov for å omdisponere til Barbu er 

foreløpig ikke avklart, men undersøkelser og videre reparasjonsarbeider vil avklare dette nærmere. 

Det vil også være aktuelt å vurdere i hvilken grad rehabilitering av stålvinduene bør tas samtidig, og 

hvorvidt arbeidene vil kreve godkjenning av biskopen. Det foreslås derfor at inntil 1,0 mill. overføres 

fra «utvendig rehabilitering Bjorbekk kirke» til «utvendig rehabilitering Barbu kirke». Finansiering av 

planlagt tiltak på Bjorbekk kirke tas inn i igjen i investeringsplanen for 2025. 

INNSTILLING 

Arendal kirkelige fellesråd går inn for å sikre at løs puss på teglfasadene på Barbu kirke fjernes så 

snart som mulig, og at skadene utbedres. Tiltaket finansieres ved å omdisponere midler avsatt til 

utvendig rehabilitering av Bjorbekk kirke. 

Så snart skadeomfanget på Barbu kirke er avklart, utarbeides en plan for helhetlig utbedring 
av fasadene inkludert vinduene. 
 

MØTEBEHANDLING 
Enstemmig vedtatt.  
 

VEDTAK 

Arendal kirkelige fellesråd går inn for å sikre at løs puss på teglfasadene på Barbu kirke fjernes så 

snart som mulig, og at skadene utbedres. Tiltaket finansieres ved å omdisponere midler avsatt til 

utvendig rehabilitering av Bjorbekk kirke. 

Så snart skadeomfanget på Barbu kirke er avklart, utarbeides en plan for helhetlig utbedring 
av fasadene inkludert vinduene. 
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2024/20  OVERTAKELSE AV GRAVMINNE - ØYESTAD KIRKEGÅRD 
 

UTREDNING 
Vedlegg: 

- Gravminne_1 

- Gravminne_2 

- Gravminne_3 

Sammendrag 

Trysil kirkelige fellesråd har søkt om å få overta gravminne etter Axel Christian Smith (1744 – 1823). 

Han var først prest i Trysil og satte omfattende spor etter seg gjennom sin gjerning langt ut over 

prestekallet. Smith var etter sin prestegjerning i Trysil også i Øyestad hvor han kom i 1795. Her var 

han frem til sin død i 1823. Gravminnet ligger i dag på Øyestad kirkegård.  

Smith hadde en spesiell posisjon i Trysil og bidro i stor grad med ny kunnskap i prestegjeldet og 

derfor søker fellesrådet om å overta gravminnet etter ham.  

 

Bakgrunn 

Trysil kirkelige fellesråd har henvendt seg til Arendal kirkelige fellesråd og ønsker å få overta 

gravminne etter Axel Christian Smith som var prest i Øyestad på slutten av 1700 tallet og 

begynnelsen av 1800 tallet.  

Smith var første sogneprest i Trysil fra 1781 til 1787, da Trysil ble eget prestegjeld. Han hadde 

tidligere tjenestegjort i Trysil gjennom sitt embete som personellkapellan i Elverum som tilbake i tid, 

betjente Trysil. Totalt tjenestegjorde han i 14 år i Trysil og har fått en betydelig plass i bygda sin 

historie for sine bidrag på ulike områder.  

Smith skrev en omfattende redegjørelse av prestegjeldet i 1784, og dokumentet er omfattende og 

unikt. Har beskrives tryslingenes levemåte og skikker. Både natur, landskap, dyreliv, næringsveier, 

matskikker, klesdrakter og trosliv.  

Smith bidro på mange måter i Trysil, blant annet ved skogdelingen i 1786. Dette dannet grunnlaget for 

eiendomsgrenser som bygda har hatt frem til i dag, og fremstår som hans viktigste bidrag til 

utviklingen av Trysilsamfunnet.  

Fremdeles arrangeres særskilte gudstjenester i Trysil hvor både liturgi og preken er basert på hans 

nedtegnelser.  

I 1795 ble Smith ansatt som sogneprest i Øyestad i Nedenes. Her ble han etter hvert prost og hadde 

denne stillingen til sin død i 1823.  

Axel Christian Smith er i en artikkel av Agnete Kjellin omtalt som «..en uvanlig prest og engasjert 

samfunnsutvikler». Han engasjerte seg blant annet for dyrking av poteten som kom til Norge på 

midten av 1700 tallet, og bidro dermed til å redusere fattigdom og sult. Han var også svært opptatt av 

botanikk, og hans botaniske samlinger er gitt til Arendal museum.  

Han ble gravlagt på Øyestad kirkegård i 27 juni i 1823 og omtalt som en dyktig prest og elskelig og 

aktverdig mann.  

Gravminnet er i dag flyttet fra opprinnelig gravsted, og ligger nær kirkegårdsmuren til høyre for 

Øyestad kirke.  

Gravminnet er en plate av metall, som er ca 2 ganger 1 meter.  
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Leder av Fellesrådet i Trysil angir i søknaden at dersom deres ønske blir imøtekommet, vil de sørge 

for transport av gravminnet på en sikker måte. Et positivt vedtak vil ikke skape utgifter for Arendal 

kirkelige fellesråd.  

I Trysil vil gravminnet bli plassert inne i kirken, og dermed bli beskyttet mot vær og vind i fremtiden.  

Vurdering 

Da Arendal kirkelige fellesråd for noen år siden behandlet en sak som omhandlet bevaring av 

gravminner, ble det ikke ansett som mest sentralt hvilken historisk betydning en person har hatt, for 

bevaringen av gravminnet. Mer sentralt ble vurdert at gravminnet hadde en særskilt utforming, stil 

eller plassering som ville være viktig i historisk og arkitektonisk sammenheng.  

Gravminnet til Smith er ikke av en utforming som er særskilt hverken materialmessig eller stilmessig, 

men tidstypisk for tiden det er laget.  

Formelt er det kirkevergen som forvalter gamle gravminner og råder over disse. I denne saken har det 

vært viktig å undersøke hva lokalmiljøet mener om saken.  

Kirkevergen har kontaktet både menighetsrådet i Øyestad v/ leder og også leder av Øyestad 

historielag, for å høre hvilke synspunkter de har. Søknaden fra Trysil er oversendt begge, og 

spørsmålet er behandlet i henholdsvis menighetsrådsmøte og i historielagets styre.  

Menighetsrådsleder har gitt tilbakemelding om at rådet ikke har innsigelser på at gravminnet 

overleveres til Trysil kommune. De ser positivt på at det blir fremhevet i kirken der.  

Historielaget i Øyestad har via SMS gitt tilbakemelding om at deres innstilling til å overdra gravminnet 

er positiv. De mener det er flott at det blir ivaretatt. De har imidlertid et ønske om at det kommer frem i 

Trysil at gravminnet kommer fra Øyestad kirkegård.  

Ut ifra disse tilbakemeldingene kan ikke kirkevergen se at det er særlige grunner for at gravminnet 

ikke skal utleveres slik Trysil kirkelige fellesråd ønsker.  

  

INNSTILLING 

Arendal kirkelige fellesråd imøtekommer Trysil kirkelige fellesråd sitt ønske om å få overta 
gravminnet etter Axel Christian Smith.  
 

MØTEBEHANDLING 
Enstemmig vedtatt. 
 

VEDTAK 

Arendal kirkelige fellesråd imøtekommer Trysil kirkelige fellesråd sitt ønske om å få overta gravminnet 
etter Axel Christian Smith.  
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2024/21  FORBUD MOT GRAVLYS I PLAST MED METALLOKK 
 
Vedlegg: 

- Vedtekter for gravplassene i Arendal 

Sammendrag 

Med bakgrunn i miljøhensyn har kirkevergen sett på bruken av løse gravlys i plast og metall. Disse spres ut 
over kirkegårdene og nærliggende områder av vind og dyr, hovedsakelig av fugler.  
 
Flere kommuner har derfor innført forbud om slike lys. Nylig bestemte Grimstad kirkelige fellesråd v/ 
kirkevergen et slikt forbud. https://www.kirken.no/nb-NO/fellesrad/grimstad-kirkelige-
fellesrad/nyheter/gravlys%202024/ 
 
Det anbefales at Arendal kirkelige fellesråd innfører tilsvarende regel. 
 

Utredning 
 
Kirkevergen har fått flere henvendelser både fra pårørende og fra ansatte om at gravlys er et miljøproblem 
på kirkegårdene. Saken gjelder frittstående gravlys med metallokk og ikke lys på gravene generelt.  

 
Flere kommuner har tatt opp denne problemstillingen og innført rutiner som begrenser eller forbyr bruk 
av gravlys som er frittstående og åpne. Disse kan fraktes bort av dyr som ferdes på kirkegårdene. Særlig er 
det problem at fugl flytter dem, hakker på dem og at både plast og metall dermed blir spredt. Skjærer liker 
å spise innholdet i lysene, som ofte er laget av en blanding av ulike typer olje eller voks, som palmeolje 
eller parafin. Når lysene brytes ned til mindre deler, blir disse også spredt av vinden både på kirkegårdene 
og på areal utenfor.  
 
I Arendal har vi i noen tilfeller gårdsareal som brukes til dyrefor (silo) nær inntil kirkegården og det er en 
fare for at slike gravlys kommer i formaskinen, blir hogget opp til små plast og metallbiter og ender i 
dyrenes fòr. Det er et potensiale for store skader og død for dyrene som utsettes for dette.   
 
Gravlysene fraktes av vind eller av dyr ut i naturen på areal utenfor kirkegården, og har et potensiale for å 
brytes ned til mikroplast og også tas opp av andre dyr i naturen.  
 
Det er som sagt flere kommuner som har laget regelverk rundt bruk av denne typen lys og har innført 
forbud.  Grimstad kirkelige fellesråd innførte forbud om slike lys i mars 2024.  
 
Arendal kirkelige fellesråd har vedtekter for gravplassene i Arendal datert 26.11.2014. Godkjent av Agder 
og Telemark bispedømmeråd 23.01.2015. 
 
I punkt 7.4 er en kort angivelse av bruk av dekorgjenstander: 

 

 
Dersom Arendal kirkelige fellesråd skal gjøre endringer på dette området må teksten til vedtektene få en 
tilføyelse hvor forbudet presiseres.  

 

Vurdering 
Kirkevergen har stor forståelse for at etterlatte ønsker å tenne lys på gravsteder. Dette er et forslag om 
forbud mot en type lys, ikke for lys på gravsteder generelt.  
Det etter kirkevergens vurdering gode alternative løsninger, som både er mer hensiktsmessige når det 
gjelder brannfare og som ikke har miljøutfordringer som de frittstående lysene har. Plast er generelt et 

https://www.kirken.no/nb-NO/fellesrad/grimstad-kirkelige-fellesrad/nyheter/gravlys%202024/
https://www.kirken.no/nb-NO/fellesrad/grimstad-kirkelige-fellesrad/nyheter/gravlys%202024/
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miljøproblem i samfunnet, og Fellesrådet bør bidra til å redusere plastbruk og forekomst.  
 

INNSTILLING 

Vedtektenes § 7 punkt 7.4 for gravplasser i Arendal endres til:  
 
Det er ikke anledning til å bruke faste dekorgjenstander i plantefeltet. Løse dekorgjenstander skal 
fjernes etter bruk. Det er ikke anledning til å bruke åpne og løse gravlys av plast og metall.  
 
Endring forutsetter godkjenning fra Statsforvalteren i Telemark og Vestfold.  
 

MØTEBEHANDLING 
Enstemmig vedtatt. 
 

VEDTAK 

Vedtektenes § 7 punkt 7.4 for gravplasser i Arendal endres til:  
 
Det er ikke anledning til å bruke faste dekorgjenstander i plantefeltet. Løse dekorgjenstander skal 
fjernes etter bruk. Det er ikke anledning til å bruke åpne og løse gravlys av plast og metall.  
 
Endring forutsetter godkjenning fra Statsforvalteren i Telemark og Vestfold.  
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2024/22  SØKNAD OM TILSKUDD TIL SOMMERÅPEN KIRKE - 
TREFOLDIGHETSKIRKEN 
 

UTREDNING 
Vedlegg: Søknad av 28.5.2024 fra Trefoldighet menighetsråd. 
 
Det vises til brev av 28.5.2024 fra Trefoldighet menighetsråd, der menighetsrådet søker fellesrådet 
om et økonomisk tilskudd til å holde Trefoldighetskirken åpen for turister også i sommersesongen 
2024. 
 
Trefoldighet menighetsråd er godt fornøyd med de siste års løsning der skoleungdommer har delt på 
å være kirkeverter og guider i kirken. 
 
Det understrekes i søknaden at Trefoldighetskirken med sin sentrale plassering i bybildet i størst 
mulig grad bør være åpen og tilgjengelig for fastboende og turister. I sommersesongen 2023 var det 
til sammen omkring 6888 besøkende til kirken. Det arrangeres i sommersesongen ukentlige 
lunsjkonserter i kirken.  
 
Ordningen stiller krav til økt renhold og orden, både i kirken og utenfor kirken og ved toalettene. Det 
forutsettes at de omvisere som engasjeres ivaretar dette i samarbeid med og under tilsyn av 
kirketjener, etter nærmere avtale og innenfor til kirketjeneres ordinære tjenesteoppgaver. 
 
I forbindelse med kirketjeners eventuelle feriefravær ivaretas oppfølging og tilsyn av Trefoldighet 
menighetsråd.  Det vil eventuelt kunne være aktuelt med en justering av faktisk åpningstid i forhold til 
dette. Omvisningen må ellers tilpasses den øvrige bruk av kirken i perioden, særlig i forhold til 
begravelser og bisettelser. 
 
Fellesrådet anbefales å imøtekomme søknaden, med en bevilgning tilsvarende fjoråret,  
kr. 30.000.  
 

INNSTILLING 

Arendal kirkelige fellesråd vedtar å gi et økonomisk tilskudd til Trefoldighet menighetsråd  
på inntil kr. 30.000, - til dekning av menighetsrådets utgifter i forbindelse med at Trefoldighetskirken 
holdes åpen for turister og andre i sommersesongen 2024. 
 
Tilbudet må tilpasses øvrig bruk av kirken i perioden, særlig når det gjelder begravelser og bisettelser. 
 
Det forutsettes at løpende og nødvendig renhold ivaretas av de engasjerte omvisere i samarbeid med 
og under tilsyn av kirketjener innenfor kirketjeners ordinære oppgaver.  
I forbindelse med kirketjeners eventuelle feriefravær ivaretas oppfølging og tilsyn av Trefoldighet 
menighetsråd. 

 
Fellesrådet ber Trefoldighet menighetsråd gi en rapport med en økonomisk oversikt etter at sesongen 
er over. 

 
Beløpet finansieres over ordinært driftsbudsjett 2024. 
 

MØTEBEHANDLING 
Følgende forslag til tillegg til innstillingen ble fremmet av Steinar Ostermann: 
 
Menigheten oppfordres til å vurdere å utvide tilbudet neste år og søke flere  
instanser om økonomisk støtte til dette. 
 
Avstemming opprinnelig innstilling: Enstemmig vedtatt. 
Avstemming tillegg til opprinnelig innstilling: Enstemmig vedtatt. 
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VEDTAK 

Arendal kirkelige fellesråd vedtar å gi et økonomisk tilskudd til Trefoldighet menighetsråd  
på inntil kr. 30.000, - til dekning av menighetsrådets utgifter i forbindelse med at Trefoldighetskirken 
holdes åpen for turister og andre i sommersesongen 2024. 
 
Tilbudet må tilpasses øvrig bruk av kirken i perioden, særlig når det gjelder begravelser og bisettelser. 
 
Det forutsettes at løpende og nødvendig renhold ivaretas av de engasjerte omvisere i samarbeid med 
og under tilsyn av kirketjener innenfor kirketjeners ordinære oppgaver.  
I forbindelse med kirketjeners eventuelle feriefravær ivaretas oppfølging og tilsyn av Trefoldighet 
menighetsråd. 
 
Fellesrådet ber Trefoldighet menighetsråd gi en rapport med en økonomisk oversikt etter at sesongen 
er over. 
 
Beløpet finansieres over ordinært driftsbudsjett 2024. 
 
Menigheten oppfordres til å vurdere å utvide tilbudet neste år og søke flere  
instanser om økonomisk støtte til dette. 
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2024/23  FULLMAKTER I FERIETIDEN 2024 - DELEGASJON 
 

UTREDNING 
Det kan i ferietiden oppstå situasjoner hvor det er nødvendig at det blir tatt en beslutning, uten at 

fellesrådet har mulighet til å samles. 

Det anbefales derfor at det delegeres til leder av fellesrådet og kirkevergen å fatte 
avgjørelser på fellesrådets vegne i denne tiden.  
 
INNSTILLING 

Arendal kirkelige fellesråd vedtar å delegere fullmakt til å fatte avgjørelser på fellesrådets 
vegne til leder av fellesrådet og kirkevergen i ferietiden 2024. 
 

MØTEBEHANDLING 
Enstemmig vedtatt. 
 

VEDTAK 

Arendal kirkelige fellesråd vedtar å delegere fullmakt til å fatte avgjørelser på fellesrådets vegne til 
leder av fellesrådet og kirkevergen i ferietiden 2024. 
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2024/24  REFERATSAKER 05.06.2024 
 

UTREDNING 
Postliste 
Vedlagt 

 
Orienteringer  

 Personellsituasjonen 
 Status - prosjekt Trefoldighetskirken 
 Prosjektsamarbeid - Kirkens Bymisjon Arendal 
 Fagdag- forberedelser 
 Informasjon - prost Jorunn Raddum 
 Befaring - Høgedal 

 

 
INNSTILLING 

Arendal kirkelige fellesråd tar de fremlagte referatsakene til orientering. 
 

MØTEBEHANDLING 
Enstemmig vedtatt. 
 

VEDTAK 

 

Arendal kirkelige fellesråd tar de fremlagte referatsakene til orientering. 
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2024/25  ORGANISERING - ARENDAL KIRKELIGE FELLESRÅD 
 

Sammendrag:  

Arendal kirkelig fellesråd har lagt all ledelse sentralt i organisasjonen, i motsetning til andre fellesråd. 

Både Kristiansand og Grimstad har i større og mindre grad desentraliserte løsninger. Kirkevegen 

ønsker å prøve ut en modell i en menighet, for å styrke daglig ledelse, og legge dette til 

sekretærfunksjonen.  

Dette er blitt aktualisert ved at sekretær i Trefoldighet menighet har sagt opp, og vi må lyse ut etter 

hennes etterfølger.  

Det gjenstår arbeid før en endring vil kunne skje, blant annet må både tillitsvalgte og ansatte i aktuelle 

menighet få uttale seg.  

Innstilling: 

Arendal kirkelige fellesråd ber kirkevergen utrede muligheter for forsøk med daglig ledelse lokalt i en 

menighet.  

Fakta: 

Det har over tid blitt arbeidet med organiseringen av Den norske kirke. På Kirkemøtet i 2023 ble det 

avgjort at vi fortsatt skal ha to arbeidsgiverlinjer i kirken, men med et sterkere fokus på lokal ledelse 

og samarbeid mellom linjene. Da dette ble avklart var det tid for nye tanker om organisering og 

ledelse på lokalplan. Dette er en pågående prosess der det vil være behov for gjennomgang av hele 

organisasjonen.   

I Arendal kirkelige fellesråd ble det foretatt en omorganisering da avdelingsleder Arne Homme gikk av 

med pensjon 1. april. Homme hadde personalansvar for alle ansatte i stabene i menighetene, ute på 

menighetskontorene. Dette var sekretærer, menighetspedagoger, menighetsarbeidere, diakon og 

organister.  

Ansvaret for disse ble flyttet over til kirkevergen, da Arne Homme sluttet. Dette utgjør ca 20 personer 

og gjør at kirkevergen i dag har personalansvar for 30 personer.  

De 6 menighetene i Arendal kommune har alle en menighetssekretær som betjener menighetsråd, 

stab og bistår frivillig arbeid i den grad det er rom for det.  

Ledelsen av stabene gjøres ulik, men er ikke formalisert pr i dag. Tromøy menighet har den klareste 

ordningen i dag, med sogneprestens ledelse av stabsmøter og oppfølging av menighetsråd.  

Mange kirkelige fellesråd er organisert som i Arendal med flere menigheter. Men det er ikke uvanlig at 

det er en daglig leder i hver menighet som har en særlig koordinerende funksjon og er bindeledd 

mellom stab og kirkeverge. Kristiansand har denne ordningen og Grimstad har det delvis innført.  

Noen har daglig leder med personalansvar, mens andre har daglig leder uten dette ansvaret.  

Drøfting:  

En utfordring ved Arendal kirkelige fellesråd som organisasjon, er at virksomheten er fordelt på 7 ulike 

steder og over hele kommunen. Mens aktiviteten og menighetsskapende arbeid skjer ute i sogna.  

Det er vanskelig for overordnet ledelse å ha tett oppfølging av små og større saker som oppstår, da 

man er mindre tilstede på de ulike menighetskontorene.  

I møte med prestene i april, var det flere som tok til orde for en sterkere stedlig ledelse.  
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Menighetssekretær i Trefoldighet menighet, har sagt opp sin stilling på grunn av overgang til annet 

arbeid. Når det nå skal lyses ut etter ny sekretær i henne sted, er det en mulighet for å gjøre en 

endring og forsterke sekretærfunksjonen og daglig ledelse.  

Kirkevergen ser for seg at en slik modell kan bli aktuell i andre menigheter, men ønsker å ha en 

tidsperiode hvor det prøves ut. En slik modell vil være svært aktuell i noen menighetsstaber, mens det 

kanskje er mindre aktuelt i andre. Kirkevergen ser umiddelbart ikke noen vansker i at det organiseres 

noe ulike.  

Det har kommet signaler fra Trefoldighet menighets stab om at de ønsker dialog om en slik løsning, 

dvs forsterket sekretærfunksjon og stedlig ledelse. Men kirkevergen har foreløpig ikke rukket en 

grundig samtale om dette. Dette vil bli prioritert. Et slik forsøk vil ikke bli satt i gang der det er tydelige 

signaler om at det ikke er ønsket fra dem som blir berørt.  

Kirkevergen har et økonomisk handlingsrom da sentral bemanning er redusert. Dette vil kunne bli 

benyttet til et forsøksprosjekt i en periode.  

 

INNSTILLING 

 

 

MØTEBEHANDLING 
Enstemmig vedtatt. 
 

VEDTAK 

Arendal kirkelige fellesråd ber kirkevergen utrede muligheter for forsøk med daglig ledelse 
lokalt i en menighet.   
 

 


